

*The Permanent Mission
of the Kingdom of Morocco
to the United Nations*



البعثة الدائمة
للمملكة المغربية لدى الأمم المتحدة
نيويورك

KM/hi
N°:VN/ 170 /06

The Permanent Mission of the Kingdom of Morocco to the United Nations presents its compliments to the Secretariat of the United Nations, and with regard to its note no: VN/134/06 regarding the decision by the Government of Morocco to present its candidature to the Human Rights Council at the elections to be held on May 9th, 2006, has the honor to enclose, in accordance with resolution A/RES/60/251, Morocco's voluntary pledges and Commitments in the field of human rights.

The Permanent Mission of the Kingdom of Morocco to the United Nations avails itself of this opportunity to renew to the Secretariat of the United Nations the assurances of its highest consideration. D

New York, April 17, 2006



Secretariat of the United Nations
S-2925
New York, NY 10017

*The Permanent Mission
of the Kingdom of Morocco
to the United Nations*



البعثة الدائمة
للمملكة المغربية لدى الأمم المتحدة
نيويورك

Morocco's voluntary pledges and Commitments in accordance with resolution A/RES/60/251

- 1- The Kingdom of Morocco makes of the promotion and protection of human rights and fundamental freedoms a core issue of its national and international priorities. That is in fact the reason that prompted the Kingdom to present its candidacy to the Human Rights' Council.
- 2- Aware of the importance accorded by the United Nations Organization to Human Rights issues, which are no less important than those dealing with development, international peace and security, the Kingdom of Morocco has, from the outset, actively supported the creation of the Human Rights Council, expressing thus its hope that Human Rights will be further reinforced and strengthened.
- 3- The Kingdom of Morocco, while drawing upon the tolerant precepts of Islam, its time-honored civilisational values and its international commitments, has made of democracy, the primacy of law and good governance irreversible choices. Just as underlined in its national Constitution, which consecrates the Kingdom's adherence to the universally recognized Human Rights and fundamental freedoms, Morocco strongly believes that a genuine reinforcement of the rule of law is the best guarantee for attaining sustainable development of the individual and the community alike.
- 4- Widely recognized as a crossroad for different civilizations and cultures, Morocco has emerged as a strong actor for peace, tolerance and understanding between nations. Faithful to the founding principles of its historical identity, the Kingdom of Morocco continues to concentrate all its efforts to promote inter-cultural and inter-religious dialogue.
- 5- The Kingdom of Morocco ratified most of the international instruments and undertook to submit regular national reports on the implementation of its multilateral commitments. It has also given due follow-up to all relevant recommendations and conclusions of international organs and treaties. Ensuring their effective implementation continues to be a top priority of the Moroccan government.

Morocco's achievements in the field of Human Rights

6- The past six years, witnessed a considerable increase in the pace of reforms, that concerned, notably the adoption of new laws, the harmonization of national legislation with international commitments, the setting up of governmental structures and national follow-up institutions, with a view of effectively implementing relevant decisions and continuously reinforcing the role and contribution of the civil society in that area.

I- Actions taken at the legislative level:

A- The revising or adoption of several national legislations such as:

- ◆ The Code of public freedoms;
- ◆ The penal Code and penal procedures;
- ◆ The family Code;
- ◆ The adoption of a new Law related to political parties;
- ◆ The adoption of a specific Law against torture;
- ◆ The penalization of sexual harassment at work place;
- ◆ The adoption of a new Code for the Press;
- ◆ The adoption of a new Law regulating the civil status;
- ◆ The adoption of a Law related to penitentiary institutions;
- ◆ The reform of a Law on children legal custody;
- ◆ The adoption of a new Law regulating entry and stay of foreigners, in Morocco.

7- Furthermore, the Moroccan Parliament adopted a Law against torture, which entered into force on February 2006. This law, which has integrated the definition of torture contained in the Convention against torture, imposes sanctions on any State's agents found guilty of torture or bad treatment. It aims at reinforcing the Moroccan judicial apparatus which helps prevent, fight and deter all kinds of abuse or human rights violations.

B- Harmonizing the national legislation with international commitments:

8- The harmonizing of the national legislation with the provisions of the international legal instruments on human rights ratified by Morocco continues to be a priority for the Moroccan authorities in order to ensure the effective implementation of the obligations arising from international instruments.

9- To ensure the continuous follow-up of the conformity of national laws with international commitments, two inter-governmental bodies were set up, namely the Inter-Ministerial

Commission in charge of the Review of Morocco's reservations and declarations made on certain instruments it ratified, and a National Commission on Human Rights in charge of the Promotion and the Vulgarization of the International Instruments of Human Rights and Humanitarian Law.

10- Thus, the Inter-Ministerial Commission, under the chairmanship of the Prime Minister, has recently decided:

- ◆ The adherence of the kingdom of Morocco to the first Optional Protocol related to the Covenant on Civil and Political Rights;
- ◆ The withdrawal of the reservations concerning article 14 of the International Convention on the Elimination of all forms of Racial Discrimination;
- ◆ The withdrawal of the reservations concerning articles 20 and 22 of the Convention against Torture;
- ◆ The withdrawal of the reservations concerning article 14 of the Convention on the Rights of the Child and its replacement by an explanatory declaration, taking into consideration several constitutional and legal references.

II- At the institutional level: the Kingdom of Morocco has created many mechanisms such as:

11- **The Consultative Council for Human Rights** (created in 1994, and reorganized on April, 10th 2001), on the basis of the Paris Principles regulating national human rights institutions. The Council enjoys large prerogatives, such as giving opinions relating to the protection of rights and fundamental freedoms of citizens, social groups and associations, submitting annual reports on the situation of human rights in Morocco; making recommendations on the conformity of national laws with international commitments; encouraging Morocco's ratification or adherence to various international instruments, examining cases of human rights violations and making recommendations in this regard. The Council is an active member of the International Coordination Committee of National Human Rights Institutions (ICC), which Morocco chaired for two consecutive terms (2003-2005).

12- **The Equity and Reconciliation Commission (ERC):** The commission was set up in April 2004 with the objective to ultimately close up the file of past Human rights violations in Morocco. It has presented its final report in December 2005.

- ◆ The ERC has carried out a global assessment of settling cases of enforced disappearance, arbitrary detention and Human rights violations in Morocco-between 1956 and 1999. It has led enquiries in cooperation with public authorities, victims, their families and representatives as well as concerned non governmental organizations. It has organized public hearings for victims or their relatives.

- ◆ In terms of compensation, the ERC has decided on cases of victims of gross Human Rights violations or from their assigns. Besides the compensation decisions, the ERC equally recommended medical and psychological rehabilitation, social reintegration, the settlement of some legal, administrative and professional disputes, as well as expropriation cases. Thus, a statement was made to the effect that certain regions and communities have suffered collectively and directly or indirectly from the sequels of political violence. The ERC gives particular attention to community reparation.
 - ◆ The ERC has finalized a report comprising the results of investigations and analyses concerning violations and their contexts, as well as reform recommendations likely to preserve the memory, guarantee the non reoccurrence of violations, eliminate their sequels, restore and reinforce confidence in the institutions and respect the rule of law and Human Rights. The Consultative Council for Human Rights is responsible for taking the necessary measures at the governmental and non governmental levels to ensure the follow-up and the implementation of these recommendations.
- 13- **Diwan Al Madhalim (Ombudsman):** This body is an institution in charge of mediating between citizens and public authorities in order to respect the rules of equality, equity and the primacy of law. It equally contributes to conciliation between citizens and administrations as well as to extra-judiciary settlements of administrative disputes while examining complaints of those who consider themselves victims of illegal or inequitable administrative decisions.
- 14- **The Royal Institute for the Amazigh Culture (IRCAM)** was created on October, 17th 2001, and has as its main mission the promotion of different forms of expression of the Amazigh (Berber) culture and patrimony and their full integration in the national educational system. The Institute mission is to promote and preserve the Moroccan Amazigh cultural wealth as an important and crucial component of the national identity,

III- The advanced status of Moroccan women:

- ◆ The Kingdom of Morocco is committed to promoting the status of women. On January, 26th 2004, the Parliament adopted a new family code, making of the gender equality a fundamental principle of the Moroccan society and a basis for the strengthening of the family unit, while keeping in mind the foremost interests of children to whom Morocco attaches a crucial importance.
- ◆ In addition, the Moroccan Government counts many women among its Cabinet members. Also, the ratio of women representation in the Parliament has increased from 0.6% in the 1997 legislative elections to 10.8% in the 2001 elections (the present Parliament counts 35 women MPs).

IV- Promotion of the Human Rights culture:

- 15- To achieve the objectives of the United Nations Human Rights Education decade, a national program for Human rights education has been implemented at various school levels and training institutes of judges and State agents.
- 16- Convinced that Human Rights are universal, indivisible and interdependent, Morocco launched the National Initiative for Human Development (NIHD) as an integrated plan aiming at reducing social disparities and achieving sustained and harmonious socio-economic development, based on proximity, good governance, goal-oriented projects and transparent and rational management of budgetary resources.

Morocco's commitments in the field of Human Rights

- 17- Hence, by presenting its candidacy to the Council of Human Rights, The Kingdom of Morocco wishes to contribute to the reinforcement of the standards and institutional organs set up by the international community with a view to deepening the culture of Human rights and consolidating international cooperation.

The Kingdom of Morocco commits to:

A- Ensure the ratification or the adherence to the very few international instruments to which Morocco has not yet become a party, including those in the process of being finalized (the International Convention for the Promotion and Protection of the Rights of and dignity of disabled Persons) or those to be adopted (The International Convention on enforced Disappearances);

B- Continue cooperation with the special procedures. In this context, it is worth mentioning that the special Rapporteur on the sale of children, child prostitution and child pornography and the special Rapporteur on the Human rights of migrants paid two visits to Morocco, respectively in 2000 and 2003. Morocco will continue to respond promptly and regularly to any future communications addressed by the special procedures;

C- Present, on a regular basis, periodical reports to the relevant Treaty bodies, ensure the participation of high level delegations in this regard and implement pertinent recommendations and observations. In 2006, Morocco presented its initial report on the implementation of the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child, on the sale of Children, child prostitution and child pornography. Next month, Morocco will present its periodical report to the committee for economic, social and Cultural Rights;

D- Contribute actively to the work of the Human Rights Council through an approach based on cooperation, consultation and dialogue for the promotion, protection and the respect of all human rights be they economic, social, cultural, or civil and political and the right to development;

E- Maintain and strengthen the support to the office of the United Nations High Commissioner for Human Rights in the implementation of its mandate and contributing, within its capacity, to its budget;

F- Continue its cooperation with different bodies and international and regional Organizations working in the Human Rights' field;

G- Strengthen national mechanisms in charge of the promotion of Human Rights culture, such as the Centre of Documentation, Information and Training in the field of human rights, which was created in Morocco with the contribution of the office of the United Nations High Commissioner for Human Rights. This Centre supports the efforts made in favor of human rights education and fundamental freedoms;

H. Continue to promote the role of women in various national sectors, to protect the children from abuse and to guarantee the complete participation of the vulnerable persons in active life;

I- Share experiences with the members of the International community, including in the arena of the reparation of past human rights violations as well as benefit from the successful experiences of other countries in the area of human rights;

J- Ensure high level participation to the debates of the Council, take active part in the negotiations of its different decisions and resolutions, co-sponsor existing and upcoming initiatives and support concretely the international Human rights corpus. In this context, it is worth mentioning that Norway and Morocco were the initiators of the resolution on Human Rights defenders at the Human Rights Commission;

K- Continue to maintain a genuine, responsible and constructive dialogue together with permanent consultations with the civil society, both at the national and the international levels;

L- Continue to harmonize the national legislation with international commitments. A new penal code is in its final stage of examination, which deals with the issue of death penalty on the basis of the national debate on its abolition.

M- Maintain under examination, in view of their withdrawal, Morocco's reservations made on certain international instruments. As a case in point, the Kingdom of Morocco is committed to

withdrawing, very soon, the following reservations concerning the Convention on the elimination of all forms of discrimination against women (CEDAW):

- ◆ The reservation on paragraph 2 in article 9 stipulating that Women enjoy the same rights as men in terms of their children' citizenship ;
- ◆ The reservation of the indented line h, paragraph 1, article 16 stipulating that women have the right to decide, on an equal basis as men, on the right of establishing family planning and to access data related to it and the reservation on paragraph 2, article 16, concerning the absence of all legal effects related to engagement and marriage of children and stipulating the necessity to fix the minimum age for marriage and its consignment in official records;
- ◆ The review of the paraphrasing of the second part of the declaration presented on article 2 of the Convention, stipulating the adoption of the legal provisions for the consecration of the equality principle between men and women;
- ◆ The removal of the declaration in paragraph 4, article 15 stipulating that men and women enjoy the same rights in terms of the legislation regarding the movement of individuals and the freedom to choose their place of residence;
- ◆ The replacement of the reservation formulated for paragraph 1, article 16 by an explanatory declaration;

In addition, The Kingdom of Morocco will soon adhere to the optional Protocol of the CEDAW Convention.

Willing to continue its active contribution to the reinforcement of the rule of law and the promotion of the Human Rights, both at the national and international levels, the Government of the Kingdom of Morocco would therefore highly appreciate the valuable support of the Member States of the United Nations to the candidature of Morocco to the Human Rights Council.

*The Permanent Mission
of the Kingdom of Morocco
to the United Nations*



البعثة الدائمة
للمملكة المغربية لدى الأمم المتحدة
نيويورك

Les engagements du Maroc en vertu de la résolution A/RES/60/251

- 1- Le Royaume du Maroc, qui fait de la promotion et de la protection des droits de l'Homme et des libertés fondamentales l'un des piliers de sa politique nationale et internationale, a décidé de présenter sa candidature au Conseil des Droits de l'Homme.
- 2- Conscient de l'importance que revêtent les droits de l'Homme au sein de l'Organisation des Nations Unies, au même titre que le développement et la paix et la sécurité internationales, le Royaume du Maroc a appuyé, depuis le départ, la création du Conseil des Droits de l'Homme et espère qu'il sera en mesure de faire davantage avancer la cause des droits de l'Homme.
- 3- Le Royaume du Maroc s'est engagé d'une manière irréversible sur la voie de la démocratie, de l'Etat de droit et de la bonne gouvernance en prenant pour référence les préceptes de la religion islamique tolérante, ses valeurs civilisationnelles, ainsi que ses engagements internationaux en matière des droits de l'Homme et des libertés fondamentales. D'ailleurs, la Constitution marocaine réaffirme l'attachement du Royaume aux droits de l'Homme tels qu'ils sont universellement reconnus. Le Maroc soutient fermement qu'un renforcement véritable de l'Etat est la meilleure garantie pour un développement durable, de l'individu et de la collectivité.
- 4- Largement reconnu en tant que carrefour de différentes civilisations et cultures, le Maroc a émergé en tant qu'acteur épris de paix, de tolérance et d'entente entre les nations. Fidèle aux principes fondateurs de son identité historique, le Royaume du Maroc continue de concentrer tous ses efforts pour promouvoir le dialogue interreligieux et interculturel.
- 5- Conscient de l'extrême importance de l'arsenal juridique international pour la promotion et la protection universelles des droits de l'Homme, le Royaume du Maroc a ratifié la quasi totalité des instruments internationaux en la matière et présenté régulièrement les rapports nationaux au titre de ces engagements. Les recommandations et conclusions des organes de traités sont suivies avec la plus haute attention afin d'assurer leur mise en oeuvre effective, qui demeure une priorité pour les instances gouvernementales.

Les réalisations du Maroc en matière des droits de l'Homme

6- Durant les six dernières années, le rythme des réformes s'est intensifié à travers notamment, l'adoption de nouvelles lois, l'harmonisation de la législation nationale avec les engagements internationaux, la mise en place de structures gouvernementales et d'Institutions nationales de suivi et de mise en oeuvre et la valorisation constante du rôle de la Société Civile.

I- **Sur le plan normatif**, les actions menées ont abouti à:

A- la refonte des lois qui a concerné, notamment :

- ◆ La réforme du Code des libertés publiques;
- ◆ La réforme du Code pénal et de procédure pénale;
- ◆ La réforme du Code de la famille;
- ◆ L'adoption de la loi relative aux partis politiques;
- ◆ La pénalisation du harcèlement sexuel sur le lieu de travail;
- ◆ L'adoption d'un nouveau code de la presse;
- ◆ L'adoption d'une nouvelle loi régissant l'état civil;
- ◆ L'adoption d'une législation relative aux établissements pénitentiaires;
- ◆ La réforme de la loi sur la prise en charge légale des enfants;
- ◆ L'adoption d'une loi régissant l'entrée et le séjour des étrangers au Maroc; et
- ◆ L'adoption d'une loi spécifique contre la torture.

7- Le Parlement marocain a adopté une loi relative à la lutte contre la torture qui est entrée en vigueur en février dernier. Cette loi a repris la définition de la torture contenue dans la Convention contre la torture. Elle prévoit des sanctions importantes contre tout agent de l'Etat prouvé coupable de torture ou de mauvais traitements et vise d'une manière plus générale, le renforcement de l'arsenal juridique marocain servant à prévenir, à combattre et à réprimer tout abus, dépassement ou violation des droits de l'homme.

B - Harmonisation de la Législation Nationale

8- L'harmonisation de la législation nationale avec les dispositions des instruments internationaux relatifs aux droits de l'Homme ratifiés par le Maroc, constitue autant de réalisations pour une meilleure effectivité des instruments internationaux des droits de l'Homme.

9- Afin d'assurer un suivi continu de ces efforts d'harmonisation des lois nationales, deux Instances intergouvernementales ont été créées, en l'occurrence, une Commission interministérielle chargée d'examiner la levée des réserves et déclarations émises par le Maroc au sujet de certains instruments qu'il a ratifiés, et une Commission nationale des droits de l'Homme chargée de promouvoir et de diffuser le dispositif international des droits de l'Homme et du droit humanitaire.

10-Ainsi, la Commission Interministérielle, sous la présidence du Premier Ministre, a récemment, décidé de:

- ◆ L'adhésion du Royaume du Maroc au 1^{er} Protocole Facultatif se rapportant au Pacte International relatif aux droits civiques et politiques ;
- ◆ La levée des réserves sur l'article 14 de la Convention internationale sur l'élimination de toutes les formes de discrimination raciale;
- ◆ La levée des réserves sur les articles 20 et 22 de la Convention contre la torture et les autres peines ou traitements cruels, inhumains ou dégradants ;
- ◆ La levée de la réserve sur l'article 14 de la convention sur les droits de l'enfant et son remplacement par une déclaration explicative et ce, en se basant sur plusieurs références constitutionnelles et juridiques.

II- **Sur le plan institutionnel**, le Royaume du Maroc s'est doté de plusieurs mécanismes, dont on peut citer :

11- **Le Conseil Consultatif des Droits de l'Homme (CCDH)** créé en 1994, a été réorganisé, le 10 avril 2001 sur la base des principes de Paris régissant les Institutions nationales des droits de l'Homme. Il dispose de larges prérogatives notamment en matière d'émission d'Avis consultatifs se rapportant à la défense et à la protection des droits et des libertés fondamentales des citoyens, des Groupes sociaux et des collectivités, de présentation des rapports annuels sur la situation des droits de l'Homme au Maroc, de faire des recommandations sur l'harmonisation des lois nationales avec les engagements internationaux, d'encouragement à la ratification ou à l'adhésion du Maroc aux différents instruments internationaux, d'examen des cas de violation des droits de l'Homme et de recommandations à cet égard. Le CCDH est un membre très actif du Comité International de Coordination des Institutions nationales des Droits de l'Homme (CIC), qu'il a présidé jusqu'au début 2005, pendant deux mandats consécutifs.

12- **L'Instance Equité et Réconciliation (IER)**: En vue de clore définitivement le dossier des violations des droits de l'Homme qui ont pu avoir lieu au Maroc dans le passé, l'Instance Equité et Réconciliation a été créée au mois d'avril 2004 et a présenté son rapport final en décembre 2005.

- ◆ L'IER a procédé à une évaluation globale du processus du règlement du dossier de la disparition forcée, de la détention arbitraire et des violations des droits de l'homme au Maroc entre 1956 et 1999 et a mené des recherches et des concertations avec les pouvoirs publics, les victimes, leurs famille ou leurs représentants et les organisations non gouvernementales concernées et tenu des auditions publiques des victimes ou de leurs proches.
- ◆ En matière de réparation, l'IER a instruit et statué sur les demandes reçues par les victimes des violations graves des droits de l'Homme ou de leurs ayants droit. Outre les décisions d'indemnisation, elle a également présenté des

recommandations en matière de réhabilitation médicale et psychologique, de réinsertion sociale, de résolution de problèmes juridiques, administratif et professionnel restes pendants pour certaines victimes, ainsi que des cas d'expropriation. Partant d'un constat que certaines régions et communautés considèrent avoir souffert collectivement de manière directe ou indirecte, des séquelles des crises de violence politique et des violations qui s'en sont suivies, l'IER a accordé une place particulière à la réparation communautaire.

- ◆ L'IER a élaboré un rapport final, comportant les résultats et les conclusions des investigations et analyses concernant les violations et leurs contextes, ainsi que des recommandations de réformes susceptibles de préserver la mémoire, de garantir la non répétition des violations, d'effacer leurs séquelles, de restaurer et de renforcer la confiance dans les institutions et le respect de la règle de droit et des droits de l'Homme. Le Conseil Consultatif des droits de l'Homme a été Chargé de prendre les dispositions nécessaires auprès des instances gouvernementales et non gouvernementales pour assurer le suivi et la mise en oeuvre de ces recommandations.

13- **Diwan AI Madalim (Ombudsman):** il s'agit d'une Institution chargée d'assurer l'intermédiation entre le citoyen et les pouvoirs publics afin de respecter les règles d'égalité, d'équité et de primauté de la loi. Elle contribue également à la conciliation entre le citoyen et l'administration et au règlement extrajudiciaire des différends administratifs en examinant les plaintes et doléances de ceux qui s'estiment lésés par des décisions ou des actes administratifs;

14- **Institut Royal de la Culture Amazigh:** Afin de promouvoir et consacrer la richesse culturelle marocaine qui est forte des multiples affluents de l'identité nationale, l'Institut Royal de la Culture Amazigh (IRCAM) a été créé le 17 octobre 2001, avec pour missions principales, en particulier, la promotion des différentes formes d'expression de la culture et du patrimoine amazighes (berbères) et leur pleine intégration dans le système éducatif national.

III- **Le statut avancé de la femme:**

- ◆ L'engagement du Royaume du Maroc à promouvoir le statut de la femme s'est récemment traduit par l'adoption, par le Parlement, le 26 janvier 2004, du nouveau code de la famille, qui fait du principe de l'égalité entre l'homme et la femme un des fondements de la société marocaine et un facteur d'épanouissement de la famille entière, en ayant à l'esprit également les intérêts supérieurs des enfants auxquels le Maroc n'a cessé d'accorder une importance cruciale.
- ◆ Aussi, le Gouvernement compte-t-il parmi ses membres plusieurs femmes-Ministres, de même que la présence féminine au Parlement est passée de 0.6% lors des élections législatives de 1997 à 10.8% lors des élections de 2001 (35 membres).

IV- Promotion de la culture des droits de l'Homme :

- 15- Dans le but de concrétiser les objectifs de la décennie des Nations Unies pour l'éducation aux droits de l'Homme, un Programme national d'éducation aux droits de l'Homme a été mis en oeuvre, à tous les niveaux de l'Education et de l'Enseignement national ainsi que dans les Ecoles et Instituts de formation des juges et des agents de l'Etat.
- 16- Partant de la conviction que tout les droits de l'Homme sont universels, indivisibles et interdépendants, l'Initiative Nationale pour le Développement Humain (INDH) a été lancée en tant que plan intégré, visant à réduire les disparités sociale et à atteindre un développement socio-économique durable et harmonieux, fondé sur la proximité, la bonne gouvernance, les projets par objectif et la gestion transparente et rationnelle des ressources budgétaires.

Les engagements du Maroc en matière des droits de l'Homme

- 17- En se portant candidat au Conseil des Droits de l'Homme, le Royaume du Maroc, qui sollicite le soutien actif des Etats membres des Nations Unies à sa candidature, souhaite pouvoir contribuer au raffermissement du dispositif normatif et institutionnel mis en place par la communauté internationale en vue d'assurer l'enracinement de la culture des droits de l'Homme et le renforcement de la coopération internationale ;

Le Royaume du Maroc s'engage, solennellement, à :

A- Assurer la ratification ou l'adhésion aux rares instruments internationaux des droits de l'Homme auxquels le Maroc n'est pas encore partie, y compris ceux dont la finalisation (Convention internationale pour la promotion et la protection des droits de personnes handicapées) ou l'adoption (Convention internationale sur les disparitions forcées) sont imminentes ;

B- Continuer notre coopération avec les procédures spéciales. Il est à souligner que la Rapporteuse spéciale sur la vente d'enfants, la prostitution des enfants et la pornographie impliquant des enfants et la rapporteuse spéciale sur les droits des migrants ont visité le Maroc respectivement en 2000 et 2003. Le Maroc continuera à répondre promptement et régulièrement aux éventuelles communications provenant des procédures spéciales ;

C- Présenter régulièrement nos rapports périodiques aux différents organes de traités, avec la présence de délégations de Haut niveau et continuer à assurer la mise en œuvre de leurs recommandations et observations. En 2006, le Maroc a présenté son rapport initial pour la mise en œuvre du Protocole facultatif à la Convention sur les droits de l'enfant relatif à la vente d'enfants, la prostitution des enfants et la pornographie impliquant des enfants. Le mois prochain, le Maroc présentera son rapport périodique au Comité des droits économiques, sociaux et culturels.

D- Contribuer activement aux travaux du Conseil des droits de l'Homme à travers une approche de coopération, de concertation et de dialogue pour la promotion, la protection et le respect de tous les droits de l'Homme, économiques, sociaux, culturels, civils et politiques ainsi que le droit au développement;

E- Maintenir et renforcer son appui au Haut Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme dans la mise en oeuvre de son mandat et en contribuant, dans les limites de ses capacités, à son budget ;

F- Poursuivre sa coopération avec les différentes instances et organisations internationales et régionales oeuvrant dans le domaine des droits de l'Homme ;

G- Renforcer les mécanismes nationaux chargés de diffuser la culture des droits de l'homme, tels que le Centre de documentation, d'information et de formation en matière des droits de l'Homme, mis en place avec la contribution du Haut Commissariat des Nations Unies pour les Droits de l'Homme. Afin de favoriser l'éducation aux droits humains et des libertés fondamentales ;

H- Continuer à promouvoir le rôle de la femme dans les différents secteurs de la vie nationale, à protéger les enfants des abus et à garantir la pleine participation des personnes vulnérables dans la vie active ;

I- Partager nos expériences avec les membres de la Communauté internationale, notamment en matière de réparation des violations des droits de l'Homme et profiter des expériences réussies en matière des droits de l'Homme ;

J- Participer au plus haut niveau aux délibérations du Conseil, prendre part activement aux négociations des différentes décisions et résolutions du Conseil et co-parrainer les initiatives existantes ou à venir pouvant apporter un appui concret à l'édifice international relatif aux droits de l'Homme. Le Maroc et la Norvège étaient les initiateurs de la résolution sur les défenseurs des droits de l'Homme à la CDH ;

K- Continuer à tenir un dialogue franc, constructif et responsable et une consultation permanente avec la société civile aux niveaux national et international ;

L- Continuer l'oeuvre d'harmonisation de la législation nationale avec les engagements internationaux du Maroc. Un nouveau Code pénal est dans la phase final de son examen, il traite de la question de la peine de mort sur la base du débat national relatif à son abolition.

M- Maintenir à l'examen, en vue de leur levée, les réserves émises par le Maroc au sujet de certains instruments internationaux auxquels il est partie. A cet égard, le Maroc s'engage à lever, très prochainement, les réserves, concernant la Convention sur l'élimination de toutes les formes de discrimination à l'égard des femmes (CEDAW) :

- ◆ la levée de la réserve au paragraphe 2 de l'article 9, stipulant que la femme dispose du même droit que celui que détient l'homme en matière de nationalité de ses enfants ;
- ◆ la levée des réserves à l'Alinéa h du paragraphe 1 de l'article 16 stipulant que la femme dispose du droit de décider, à égalité avec l'homme, du droit d'établir le planning familial et d'accéder aux données y afférentes et du paragraphe 2 de l'article 16, relatif à l'absence de tout effet juridique quant aux fiançailles et au mariage des enfants et stipulant la nécessité de fixer un âge minimum pour le mariage et sa consignation dans un registre officiel ;
- ◆ la révision de la formulation de la deuxième partie de la déclaration présentée sur l'article 2 de la convention, stipulant l'adoption de dispositions légales pour la consécration du principe d'égalité entre l'homme et la femme ;
- ◆ le retrait de la déclaration au paragraphe 4 de l'article 15 stipulant que l'homme et la femme disposent des mêmes droits quant à la législation relative au mouvement des personnes et à la liberté de choisir leurs lieux d'habitation et de séjour ;
- ◆ le remplacement de la réserve formulée à propos des autres clauses du paragraphe 1 de l'article 16 par une déclaration explicative;

En outre, le Royaume du Maroc adhérera, prochainement, au Protocole facultatif à la Convention sur l'élimination de toutes les formes de discrimination à l'égard des femmes (CEDAW).

Désireux de poursuivre sa contribution active au renforcement de l'état de droit et à la promotion des droits de l'Homme, aux niveaux national et international, le Gouvernement du Royaume du Maroc sollicite le soutien des Etats membres des Nations Unies à sa candidature au Conseil des Droits de l'Homme.